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وزیر اقتصاد: ذرت های فاسد
در گمرک از ابتدای ورود آلوده بود

ایرنــا: وزیر امــور اقتصــادی و دارایــی تأکید کرد:  �
ذرت های فاســد در گمــرک از ابتدای ورود به کشــور 
آلوده بــوده، اما به دلیل ماندگاری زیاد فاســد نشــده 
اســت و گمرک از توزیع آن در سراســر کشور جلوگیری 
کرد. «سید احســان خانــدوزی» دربــاره ذرت آلوده در 
گمرک اظهار کرد: اعداد و ارقامی که به شــکل رسمی 
درباره ذرت فاســد در گمرک اعلام می شود، حکایت از 
این دارد که مســئله ذرت ها از ابتدای واردات، ازســوی 
مراجع اســتاندارد آلوده تشــخیص داده شده و گمرک 
مانع توزیع آن در سراسر کشــور شده است. او با اشاره 
به نیاز کشــور در زمینه واردات ذرت گفت: در سال های 
اخیر کشــور هر ســاله به طور متوســط نیازمند واردات 
هشــت میلیون تن ذرت بوده است . خاندوزی بیان  کرد: 
از میلیون ها تن ذرتی که وارد کشور شد، حدود ۱۴۰ هزار 
تن مربوط به محموله های سال های ۹۲، ۹۵، ۹۷ و ۹۹ 
از ابتدا مسموم تشخیص داده شد. وزیر امور اقتصادی و 
دارایی با بیان اینکه دلیل فرسوده شدن ذرت موجود در 
گمرکات سراسر کشور براثر ماندگاری نبوده، خاطرنشان  
کرد: واردکنندگان ذرت نیز از بخش خصوصی بودند و 
از اموال دولت منابعی برای این امور تلف نشده است. 
وی تأکید کرد: ذرت ها با تشــخیص مسئولان استاندارد 
به درستی مسموم شناخته شــدند و برای رفع و رجوع 
این ۱۴۰ هــزار تن اقدام های خوبی نیــز انجام گرفته و 
بیــش از ۱۰۳ هزار تن از ذرت های آلوده به کشــورهای 
فرستنده مرجوع شــده اســت. خاندوزی توضیح  داد: 
به دو دلیل بخشــی از ذرت های خریداری شده مسموم 
هنــوز در گمرک باقی مانده اســت؛ دلیل نخســت به 
خریدار خارجی بازمی گردد؛ از آنجایی که این ذرت های 
آلوده برای بخشــی از نیازهای دارویــی و الکلی هنوز 
قابل اســتفاده هستند و خریدار خارجی برای خرید آنها 
اعلام آمادگی کرده ولی برای دریافت آنها تأخیر داشته 
اســت، بنابراین هنوز در گمرک وجود دارند. وی اضافه  
کرد: بخشــی از ذرت های فرسوده موجود در گمرک در 
حال مرجوع شدن اســت تا به طور کامل صورت مسئله 
ذرت های آلــوده پاک شــود، اما از آنجایی که شــاکی 
خصوصی وجود داشــت و مراجع قضائی حکم توقف 
دادند، آن بخش از کالاها و ذرت های مســموم مرجوع 

نشده است.

رئیس سازمان برنامه و بودجه:
 انقباض مالی

 در دستور کار دولت نیست
ایســنا: رئیس ســازمان برنامــه و بودجــه درباره  �

سیاست های مالی دولت سیزدهم گفت: سیاست مالی 
دولت، تمرکز بر مدیریت هزینه هاســت و این به معنای 
انقباض مالی نیســت. «مسعود میرکاظمی» در دومین 
جلسه تبیین رویکردهای تدوین لایحه بودجه سال ۱۴۰۱ 
درباره سیاســت های مالی دولت اظهار کرد: تنها کاری 
کــه صورت می گیــرد، مدیریت هزینه هاســت و این به 
معنای انقباض مالی نیســت. پرداخت ها متوقف نشده 
و پروژه ها در حال پیگیری اســت و بعضی از پروژه های 
اســتان ها در اولویت قرار خواهد گرفت. رئیس سازمان 
برنامــه و بودجــه با بیان اینکه در ســال های گذشــته 
بــا وجود صــرف منابع بســیار مالی از اهــداف اصلی 
اقتصادی دور شــده ایم، اظهار کرد: در این سال ها منابع 
به صورت اثربخش استفاده نشده است.  اقدامات دولت 
باید منجر به افزایش ســطح رفــاه خانواده ها و در کل 
افزایش رشــد اقتصادی شــود، اما این اهداف مغفول 
مانده و باید بر شاخص های کلان اقتصادی متمرکز شد. 
وی با تأکید بر اینکه نمی توان عامل مشکلات اقتصادی 
کشور را صرفا ناشــی از تحریم دانست، گفت: در همه 
سال های بعد از انقلاب، تحریم با درجات مختلف وجود 
داشــته اســت، قیمت نفت بالا و پایین شده و هر چهار 
دولت بعد از دفاع مقدس هزینه های زیادی در توسعه 
زیرســاخت ها کرده اند، اما تمرکزی بر رشــد اقتصادی 
نداشــته اند. اگر دولت، مجلس و در یک کلام حاکمیت 
بر رشد اقتصادی متمرکز شود، به دست آوردن نرخ های 
بالای رشد در سال آینده دور از دسترس نیست. معاون 
رئیس جمهوری اهمیت جذب منابع از سوی مسئولان 
را یادآور شــد و افزود: مدیریت بــه معنای هزینه کردن 
منابــع نیســت. مدیران دولتــی، به خصــوص مدیران 
اســتانی، باید در جذب سرمایه، خلاق و توانمند باشند. 
میرکاظمی با اشــاره به افزایش اختیارات اســتان ها در 
بودجه ۱۴۰۱ گفت: باید استانداران و شورای برنامه ریزی 
اســتان، اختیار عمل داشــته و در مقابل منابعی که در 

اختیار آنها گذاشته می شود، پاسخ گو باشند.  
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پمپ  بنزین ها را چه کسی از کار انداخت؟

استفتای بورسی از یک مرجع تقلیدسامانه در حضور دیگران
ایلنــا: دفتــر آیــت االله صافی گلپایگانی به  �

یک اســتفتای بورسی پاســخ داد. دفتر آیت االله 
صافی گلپایگانــی، از مراجع تقلید شــیعه، در 
پاسخ به یک استفتای بورسی نوشت: «مسئولین 
هیئت مدیره در فروش محصولات شــرکت باید 
رعایت مصالح ســهامداران را بنمایند و دستور 
به فــروش به قیمت پایین تر جایز نیســت». در 
سؤال استفتا آمده است: «برخی از شرکت های 
بورســی کــه ســهامداران زیادی داشــته و هر 
ســهامدار مالک بخشی از جزء مشاع شرکت به 
نسبت سرمایه اســت، اقدام به فروش تولیدات 
شــرکت در قیمت های بســیار پایین می نمایند 
که دلیل آن دستورات مقامات دولتی است. آیا 
این اقدام مصداق ضرر و زیان به مال اشخاص 
است؟ و آیا در صورت عدم رضایت سهامداران 
در حکم معامله فضولــی و تصرف بدون اذن 

می باشد؟».

گذر

ادامه از صفحه 2

دسترسی طبقاتی به اینترنت
 امــا چند ماه قبل تر از آن ۴۰۰ طلبه در نامه ای 
به ســیدابراهیم رئیســی، زمانی کــه هنوز رئیس 
قــوه قضائیــه بود، خواســتار برخورد بــا عاملان 
ولنــگاری فضــای مجازی از جملــه محمدجواد 
آذری  جهرمی، وزیر ارتباطــات و فناوری اطلاعات 
و ابوالحسن فیروزآبادی، دبیر شورای عالی فضای 
مجازی شــده بودند. مجمع نماینــدگان طلاب و 
فضــلای حوزه علمیه قم هم زمانی در نامه ای به 
رئیس وقت قوه قضائیه، وضعیت فضای مجازی 
در کشور را «بغرنج» و «اسف بار» دانسته و اجرای 
فــوری قانون مسدود ســازی تلگرام، اینســتا گرام 
و جلوگیــری کامــل از فعالیت فیلتر شــکن ها را 

خواستار شده بودند.
اصولگرایان و کلاب هاوس

کــه  هــم  کلاب هــاوس  اجتماعــی  شــبکه 
به تازگی به جمــع شــبکه های اجتماعی اضافه 
شــده و بیش از باقی شــبکه های به محلی برای 
جمع شــدن و تضارب آرا بدل شده است، بیش از 
همه شــاهد حضور فعالان سیاسی و چهره های 
غیراصولگراست. یکی از پرسش هایی که همواره 
مطرح بوده این اســت که چــرا اصولگرایان برای 
شــرکت در بحث های به ویژه سیاســی که محل 
پرســش و ســؤال بســیار اســت، کمتر تمایل به 
حضور در این شــبکه دارند، ازهمیــن رو برخی از 
چهره های متعلق به بدنــه اجتماعی این جریان 
نگــران این هســتند کــه فضای کلاب هــاوس از 
دســت جریان انقلابی خارج شود. عباس عبدی، 
تحلیلگر سیاسی و روزنامه نگار، ترس اصولگرایان 
از شــبکه های اجتماعــی را بــه دو چیــز مرتبط 
می داند. آزادی و وحدت عمومی و به حاشیه رفتن 
صداوسیما. او در مطلبی نوشــته بود: «منظور از 
آزادی نیز امکان بیان ســخنان مســئولانه و قابل 
ســنجش است. آزادی فحاشــی و توهین و دروغ 
مســئله آنان نیســت، چون این را دارنــد و در این 
زمینه دست بالا را نســبت به دیگران دارند. پس 
شبکه کلاب هاوس تقریبا همه توجیهات ظاهری 
آنان را بــرای مخالفت و فیلتر این نوع شــبکه ها 
بسته است و اکنون مجبور هستند بی رودربایستی 
وارد میــدان شــوند و صریح و آشــکار بگویند که 
مســئله آنان آزادی واقعی سیاسی است، زیرا این 
شــبکه می تواند این هدف را محقق کند. به علاوه 
با رواج این شــبکه، رسانه های رســمی از جمله 
صداوســیما بیــش از این به حاشــیه می روند... . 
کلاب هــاوس محک تجربه ادعاهــای غیرواقعی 
اصولگرایان برای فیلترینگ شــبکه های اجتماعی 
است. باید از این شبکه استقبال کنند، اگر راست گو 

هستند».

 برگ سبز موتور  سیکلت  بنلی  TNT15  رنگ سفید 
 مدل ۱۳۹۸ به شماره پلاک ایران ۱۳۹ _  ۸۵۹۳۳  

 و شماره موتور ۰۱۴۸N۲۳۲۵۸۸۴۳ و شماره تنه
 N23CDBJBEK1E07522  به نام 

 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

شرکت مجتمع گاز پارس جنوبي(پالایشگاه نهم(فاز ۱۲)) در نظر دارد اقلام مورد نیاز خود را با شرایط ذیل بصورت برگزاری مناقصة عمومي دو مرحله ای از طریق سامانه تدارکات             
الکترونیکی دولت (سامانه ستاد) تامین نماید:

شرکت ملی گاز ایران
شرکت مجتمع گاز پارس جنوبی

نوبت اول

۲۰۰۰۰۹۳۴۹۸۰۰۰۴۹۰ شماره فراخوان در سامانه ستاد ایران: 
۹۹۱۰۰۱۷ شماره مناقصه و تقاضا  مناقصه شماره:  R9/99/024 ------ به شماره تقاضاي 

موضوع و شرح مختصر اقلام درخواستی: لوازم یدکی تویوتاهای شرکتی پالایشگاه نهم
۹٫۸۰۰٫۰۰۰٫۰۰۰  ریال مبلغ برآوردي مناقصه:  

۴۹۰٫۰۰۰٫۰۰۰  ریال مبلغ تضمین شرکت در فرایند ارجاع کار: 
نوع تضمین شــرکت در فرایند ارجاع کار: تضمین شــرکت در فراینــد ارجاع کار بصورت 
یکــي از تضامین قابل قبــول وفق آیین نامه تضمین شــماره ۱۲۳۴۰۲/ت۵۰۶۵۹ ه مورخ 

۹۴/۰۹/۲۲ هیات وزیران مي باشد.
تاریخ هاي مهم در فرآیند برگزاري مناقصه از طریق سامانه تادایران 

۱۴۰۰/۰۸/۰۹ زمان اولین انتشار آگهی/ارسال به صفحه اعلان عمومی: 
 مهلت بارگیري و دریافت اسناد ارزیابی کیفی از سامانه ستادایران: ۱۴۰۰/۰۸/۱۹

مهلت بارگذاري و ارسال پاسخ استعلام و مدارک ارزیابی کیفی در سامانه ستادایران: 
۱۴۰۰/۰۹/۰۳

آخرین مهلت بارگذاری پیشنهادات فنی و مالی در سامانه ستادایران: پس از ارزیابی کیفی 
مناقصه گران، مســتندات دریافت پیشــنهاد فنی و مالی به همــراه برنامه زمانی از طریق 

سامانه ستاد ارسال می گردد.
آدرس مناقصه گزار:اســتان بوشهر، کنگان- کیلومتر ۱۵ جاده عسلویه- مجتمع گاز پارس 

جنوبي، پالایشگاه نهم(فاز۱۲) - کد پستي: ۷۵۳۹۱۷۱۰۵۷ 
تلفن : ۰۷۷۳۱۴۶۳۹۱۳ - ۰۷۷۳۱۴۶۳۷۲۸-  فکس: ۰۷۷۳۱۴۶۳۳۲۷ -۰۷۷۳۱۴۶۳۳۵۱
بدیهی اســت کلیه فرآیند برگزاری مناقصه الکترونیکی از طریق درگاه ســامانه تــدارکات الکترونیکی 
دولت (سامانه ستاد) به نشانی: WWW.SETADIRAN.IR انجام می پذیرد وبه پیشنهاد های خارج 
از ســامانه ستاد هیچگونه ترتیب اثری داده نخواهد شــد و مناقصه گران بایستی نسبت به ثبت نام در 
ســامانه ســتاد و دریافت گواهی امضاء الکترونیکی اقدام نمایند. مناقصه گران مي توانند جهت کسب 
اطلاعات بیشتر به ســایت WWW.SPGC.IR مراجعه و یا با شــماره تلفن های ۰۷۷۳۱۴۶۳۷۲۸ 

۰۷۷۳۱۴۶۳۹۱۳  تماس حاصل فرمایند

شرق: استخراج غیرمجاز رمزارز در ایران ماجرای تازه ای 
نیســت و حتی به برخی نهادهــا و اداره های دولتی هم 
کشیده شده که تازه ترین مورد آن زیرزمین سازمان بورس 
است. به تازگی مدیرعامل انجمن زنجیره بلوک ایران هم 
دراین باره گفت که فعالیت غیرمجاز استخراج رمزارزها، 
دو برابر شرایط مجاز است. عباس آشتیانی میزان استفاده 
صنعت مجاز اســتخراج رمزارز از بــرق را ۳۰۰ مگاوات 
اعلام کرد و افزود: درحال حاضــر دو برابر ظرفیت مجاز 
اســتخراج، فعالیت غیرمجاز وجود دارد و درصورتی که 
قوانین به درســتی اجرائی نشــوند، خطر زیرزمینی شدن 
بیشــتر آن وجود دارد. آشــتیانی در نشست خبری دیروز 
دراین باره ادامه داد: صنعت اســتخراج رمزارز می تواند 
با ســرمایه گذاری در نیروگاه های کشور هم برق مورد نیاز 
خــود را تأمین کرده و هم به افزایش تولید برق مورد نیاز 
همه بخش ها کمک کند که این پیشنهاد فعالان صنعت 
استخراج رمزارز تاکنون مورد توجه قرار نگرفته است. او  
گفت: صنعت اســتخراج از آن دست صنایعی است که 
ضمن ایجاد اشتغال مستقیم و غیرمستقیم، می تواند به 
کمک درآمد مناسبی که برای سرمایه گذاران ایجاد می کند، 

موجب رونــق نیروگاه ها و نیز کســب وکارهای مرتبط از 
صنایع کوچک بخش برق، تأسیسات و فناوری اطلاعات و 
ارتباطات تا صنایع کلان نیروگاهی شود. این فعال صنعت 
استخراج رمزارز گفت: این صنعت به فضای گسترده ای 
نســبت به حجم کاری نیاز ندارد و آلایندگی بسیار پایینی 
دارد؛ اصلی ترین نیاز آن انرژی برق است که توان مصرف 
دائمی و شبانه روزی این صنعت، آن را به مشتری ایدئال 
و آرمانی صنایع نیروگاهی در جهان تبدیل کرده اســت. 
آشــتیانی افزود: میزان تقاضای برق توســط این صنعت 
با مدیریت صحیح می تواند موجب جذب ســرمایه های 
جدید در صنایع نیروگاهی کشور و به دنبال آن رونق همه 
مشاغل و صنایع مرتبط با راه اندازی و نگهداری نیروگاه ها 
شود. او ظرفیت کل استخراج رمزارز مجاز را ۳۰۰ مگاوات 
اعلام کرد و گفت: اگر قوانین به درستی برای این صنعت 
اجرا نشود، خطر زیرزمینی شدن بیشتر این صنعت وجود 
خواهد داشــت. مدیرعامل انجمن زنجیــره بلوک ایران 
ادامه داد: اکنون دو برابر ظرفیت مجاز استخراج رمزارز، 
فعالیت غیرمجاز وجود دارد که نشــان دهنده ناکارآمدی 
و ضعف قوانین و اجرای نادرســت آنهاســت. آشتیانی 

گفت: وزارت نیرو می تواند با هدف پیشــگیری از خروج 
ســرمایه فعالان این صنعت از کشور و نیز زیرزمینی شدن 
آن، انرژی را با قیمت منطقی در اختیار صنعت استخراج 
رمزارز قرار دهد تا ضمن انتفاع مناســب سرمایه گذاران، 
بستر درآمدزایی بسیار مناسبی نیز برای حاکمیت ازطریق 
دریافت مالیات ایجاد شــود. او ادامــه داد: مردم تمایل 
دارند به طــور قانونــی در این صنعت فعالیت داشــته 
باشــند؛ بنابراین باید با فراهم کــردن زمینه و به خصوص 
تعیین تعرفه منطقی برق، مردم را تشویق به ورود بیشتر 
به این صنعت کرد تا منافع آن حاصل کشــورمان شــود. 
مدیرعامل انجمن زنجیره بلوک ایران افزود: اکنون آمریکا 
بزرگ ترین حامی فعالان صنعت استخراج رمزارز جهان 
است که برق را با کمترین قیمت یعنی حدود دو سنت در 
اختیار این صنعت قرار می دهد اما این ظرفیت عظیم در 
کشورمان به دلیل اعمال سلایق گوناگون بلااستفاده مانده 
است. آشــتیانی گفت:  در زمان فقدان قانون درخصوص 
مشروعیت یا ممنوعیت صنعت استخراج، وزارت نیرو در 
دولت گذشته در بخش نامه ای ورود تجهیزات استخراج 
رمــزارز را غیرمجاز اعلام و با تعییــن صدور جریمه های 

ســنگین آنها را نقره داغ کــرد. او ادامــه داد: پس از این 
اتفاق و به دلیل برخورد سلیقه ای در شهرها و استان های 
مختلف هنوز شاهدیم که برخی از این افراد هنوز موفق 
به دریافت دســتگاه های خود پــس از پرداخت حقوق 
قانونی نشــده اند و بســیاری از آنهایی که دســتگاه های 
خود را دریافــت کرده اند هم به دلیل ســنگ اندازی های 
فراوان موفق به راه اندازی مزارع مجاز نشــده اند. به طور 
قطع سرنوشت این قبیل دستگاه ها نیز بازارهای زیرزمینی 
و به کارگیــری در مزارع غیرمجاز خواهــد بود که یکی از 
مشکلات اصلی وزارت نیرو در روزهای داغ تابستان بود. 
مدیرعامل انجمن زنجیره بلوک ایران افزود: این صنعت 
آمادگی دارد کل مشــکلات صنعت برق را برطرف کند، 
مشــروط بر اینکه حرف های فعالان این بخش شــنیده 
شــود. او درباره امکان استفاده از نیروگاه های تجدیدپذیر 
برای اســتخراج رمزارز هم گفت: انرژی های تجدیدپذیر 
بســیار عالی هســتند اما باید توجیه اقتصــادی آن دیده 
شود. آشــتیانی افزود: صنعت استخراج رمزارز هم برای 
مشــکلات برق کشــور و هم بخش گاز طرح دارد و لازم 

است به این طرح ها توجه شود.  

شرق: سامانه هوشمند سوخت که مهم ترین نشان آن کارت سوخت در جیب 
مردم اســت، طرحی بود که ســخن گفتن از آن از ابتدای دهه ۸۰ آغاز شد و در 
ســال ۸۶ به مرحله عمل رسید؛ طرحی بسیار پرسروصدا که صفاتی همچون 
«بزرگ ترین پروژه آی تی غرب آسیا» را به آن دادند و آن را بدون سابقه در جهان 
دانســتند. دقیقا همین را زنگنه در ســال ۹۴ که بساط کارت سوخت را برچید، 
دلیل آن عنوان کرد و با طنز مخصوص به خود گفت هیچ کس در دنیا از سامانه 
هوشــمند سوخت اســتفاده نکرده و «باید به کاری که هیچ کس در دنیا انجام 
نمی دهد و تنها ما انجام می دهیم، شــک کنیم و برعکس!». آن زمان احتمالا 
کســی گمان نمی برد کارت ســوخت در یک روز تبدیل به بحرانی ملی شود و 
پای رئیس جمهــور جدید را هم به پمپ بنزین باز کند. روز سه شــنبه، چهارم 
آبان، سوخت رسانی با کارت ســوخت در همه جایگاه های کشور معلق شد و 
مردم انگشــت به دهان ماندند. ســاختن جمله ای با کلمات آبان و بنزین اصلا 
دشــوار نیست و این کاری بود که نخست رسانه های محافظه کار انجام دادند. 
«خبرگزاری فارس» اولین چراغ را روشن کرد و با مخابره اختلال در پمپ بنزین ها 
نوشت: «این موضوع هم زمان با تدارک گسترده رسانه های ضدانقلاب در مورد 
حوادث آبان ۹۸ احتمال حمله ســایبری را تقویت می کند» و از شــباهت های 
رســانه ای و عملیات میدانی این دو واقعه نوشت. دیگر مسئولان نیز کم کم و 
پس از شــوک اولیه، همین خط را پیش گرفتند و انگشــت اتهام را به فراسوی 
مرزها نشــانه رفتند و به دشــمن خارجی نسبت دادند. ســردار جلالی، رئیس 
ســازمان پدافند غیرعامل، در تلویزیون گفــت: «از نظر ما طراحان این حملات 
قطعا دشــمنان ما هستند؛ یعنی آمریکایی ها و رژیم صهیونیستی. وقتی کسی 
در لایه سخت افزار می خواهد به دیگری حمله کند، باید نفوذ اطلاعاتی در لایه 
سیستم نهادینه شده مجموعه مد نظر را داشته باشد» و از نفوذ اطلاعاتی آمریکا 
و اسرائیل در «لایه سیستم نهادینه شده مجموعه مدنظر» پرده برداشت. باقی 
مسئولان مرتبط نیز سخنانی مشابه گفتند و نفوذ اطلاعاتی دشمن در کشور را 
هرچه پررنگ تر کردند. فریدون عباسی، نماینده مجلس حتی گفت این حمله 
«قابل پیش بینی» بود؛ اما از تمهیدات برای پیشــگیری از آن ســخنی نگفت. 
مسعود رضایی، مدیر سامانه هوشمند شرکت ملی پخش فراورده های نفتی، 
گفت ســه یا چهار حمله مشابه همین قبلا داشــته ایم، فقط شب بود و کسی 
متوجه نشــد، از بخت بد این بار ۱۱ ظهر بود. اما ابعاد فنی ماجرا به هیچ وجه 
روشــن نشد و سخنی هم از آن به میان نیامد. آیا این حمله که در یک سیستم 
بسته داخلی روی داده، حمله ای «سایبری» است؟ اگر مشکل از داخل سیستم 
بوده، انســانی اســت؟ یا بنا به قول مسئولان، کشــورهایی که سخت افزار این 
سیســتم را ساخته بودند؟ مگر این سیستم طراحی کامل داخلی نبود و افتخار 
دولت الکترونیک؟ کدام شرکت ها در ساخت این سامانه همکاری کرده اند و از 

کدام کشورها؟ مسائلی که کاملا بی پاسخ است.
بازگشت با تور خالی

از جســت وجوی مطالــب می گذریم و بــه خیابان می رویم که ســری به 
چنــد پمپ  بنزین بزنیم. شــاید اطلاعات بی واســطه کارکنان بــه کار ما آمد. 
جســت وجویی که البته ناامیدکننده اســت. از اولین مأمور پمپ درباره ماجرا 
می پرســم. می گوید یک دفعه قطع شــد. چه چیزی قطع شــد؟ می گوید این 
صفحه نمایشگر که نشان می دهد چقدر بنزین دارید. می پرسم خب شما چه 
کردید؟ می گوید آمدند یکسره اش کردند، دو روز بعد هم آمدند درستش کردند. 
از کجا؟ بازرسی شرکت نفت. می پرســم برای شما بخش نامه ای، ابلاغیه ای 

چیزی نرسید؟ پاسخ منفی است. می پرسم اینها اینترنتی است؟ می گوید بله 
سراسری است. یعنی این پمپ به اینترنت متصل است؟ باز همان را می گوید. 
توضیحــی به شــما ندادند؟ نه چــه توضیحی. مأمور بعــدی تنها اطلاعات 
اضافی ای که می دهد این است که سیستمش داخلی است. می پرسم تا حالا 
با این مشــکل مواجه شده بودید؟ نه هیچ وقت. آخر گفتند سه، چهار بار دیگر 
شب ها این اتفاق افتاده است؟ می گوید ما که ندیدیم. پمپ بعدی حتی همین 

اطلاعات را هم نمی دهد و عملا به بیرون هدایتمان می کند.
پشــت کامپیوتر می نشــینیم باز مگر چیزی دستگیرمان شــود. نمایندگان 
مجلس که پاسخ نمی دهند، چند کارشناسی هم که تماس می گیریم به کلی 
از صحبــت درباره موضوع خودداری می کنند و می گویند داده به اندازه کافی 
نیست. اما جست وجویی با دقت بیشتر درباره پیشینه ساخت این سامانه، یک 
نام را برجســته می کند که او را مغز متفکر این ســامانه می خواندند و اکنون 
مدتی است خبری از او نیست. با اینکه مصاحبه های پیشین با خبرگزاری های 
رســمی او را برجسته ترین طراح سامانه هوشــمند معرفی می کند، اکنون نیز 
همچنان هیچ نامی از او به میان نمی آید. به ســختی موفق شــدیم با ایشان 
تماس بگیریم، ولی روند اداری کار و کمبود وقت، مصاحبه با ایشــان را در این 
گــزارش ناممکن کرد. از این رو بدون ذکر نام صرفا به دو مصاحبه مفصلی که 
از او منتشــر شــده و در آنها به نکاتی اشاره کرده که امروز و پس از این واقعه 

چشمگیر است، نظری می اندازیم و نقل قول می کنیم.
سامانه در حضور دیگران

در مصاحبه  نخســت، او از «تفکر ایرانی» ســخن  به میان می آورد؛ اما از 
وجود یک مشاور خارجی در ابتدای کار نیز سخن می گوید که تنها می فهمیم 
اروپایی اســت و از انجام ایــن کار ناامید بوده و اطلاعــات دیگری نمی دهد. 
بااین حال، توضیحات او درباره تراشــه  کارت ها هم جلــب نظر می کند: «این 
تراشــه ها که در نوع خود یک کامپیوتر کامل هستند، تنها از سوی چند شرکت 
بزرگ بین المللی و صاحب این دانش انحصاری تولید می شوند، اما هم  اکنون 
از کشــورهای ســازنده، تنها تراشــه را خریــداری می کنیــم و آن را به همراه 
نرم افزارهای بومی شده روی کارت نصب می کنیم. این کارت ها از منظر امنیتی 
قابل اتکا هستند؛ زیرا ما تا پایین ترین لایه به لحاظ امنیتی نظارت داریم. حتی در 
شرایطی که فشار زیادی روی شرکت ملی پخش فراورده های نفتی برای توزیع 
کارت های هوشمند بود، باز مسئله امنیت برای ما در درجه اول اهمیت بود تا 
حدی که برخی از شــرکت های پیمانکاری می گفتند دلیل این همه حساسیت 
چیست؟». احتمالا پیمانکاران امروز دلیل حساسیت را متوجه شده اند؛ هرچند 
خود شرکت های پیمانکار را نمی شناسیم. او همچنین می گوید کارت سوخت 

موتور ســیکلت ها به دلیلی خارج از ایران تولید می شده است؛ «با هماهنگی 
مســئولان وقت، کارت های موتورسیکلت را با روش خاصی در خارج از کشور 
تولید و پس از انتقال به داخل، به موتورها اختصاص دادیم. به همین منظور 
و برای وسعت بخشــیدن به کار تولید کارت، در کشور دیگری یک سایت ایجاد 
کردیــم که هم زمان با تولیــد کارت در ایــران، در آن کار تولید را انجام دهیم. 
براســاس برنامه ریزی های انجام شده، بخشــی از یک کارخانه تولید کارت را 
بــه این کار اختصاص دادیم و تمام کنتــرل، مدیریت و امنیت این بخش را در 
دست خودمان گرفتیم. (مصاحبه کننده) یعنی در فضای کارخانه ای در کشور 
خارجی، یک دفتر ایجاد کردید؟ درســت متوجه شــدم؟ لطفا بیشتر توضیح 
دهید؟ بله، در واقع این بخش مانند واتیکان بود در قلب رم ایتالیا! یک سایت 
مجهز به انواع تجهیزات امنیتی همچون دوربین حفاظتی آنلاین؛ به طوری که 
زمانی که بنده در ایران هم بودم، می توانستم تولید را رصد کنم و البته نماینده 
دائم در تولید هم داشــتیم». او خاطره «جالب» دیگری از حضور پیمانکاران 
خارجــی دارد به این ترتیب که «اتفاقا خاطره جالبــی (از اجرای طرح) دارم؛ 
روز پس از اجرای قانون هدفمندی یارانه ها، پیمانکاران خارجی در شــرکت، 
به دلیل موفقیت این جراحی اقتصادی در بخش انرژی ایران، شــیرینی توزیع 
کردند؛ وقتی دلیل را جویا شــدم، می گفتند که ما همه نوع تجربه آزادســازی 
قیمت ها به ویژه در بخش ســوخت را در جهان دیده بودیم، اما تاکنون شاهد 
نبودیم کشوری با این ابزار (ســامانه هوشمند سوخت) به این خوبی و بدون 
تنش ایــن کار را انجام دهد. البته بنده نخســتین عامل موفقیت این جراحی 
اقتصــادی را همکاری مجدانه هم وطنان شــریفم می دانــم». اما نکته مهم 
آســودگی از امنیت طرح است؛ چون «در داخل هر جایگاه سوخت گیری یک 
سِــرور قرار دارد که اطلاعات مربوط به جایگاه را هماهنگ می کند . این سِرور 
به متمرکزکننده اصلــی در مرکز داده وصل می شــود و این اطلاعات در یک 
شــبکه کاملا خصوصی که به هیچ وجه به اینترنت متصل نیست، انتقال داده 
می شــود. در واقع انتقال اطلاعات از طریق شبکه خصوصی (شبکه اینترانت 
داخلی) است که برای این پروژه طراحی شده و همه سازوکارهای آن خودکار 
و قابل پیش بینی اســت. در صورت آفلاین بودن مرکز نیز در زمان مشــخصی 
متمرکزکننده ها ســراغ اطلاعات می روند و اطلاعــات را جمع آوری می کنند. 
متمرکزکننده ها در هشــت نقطه مختلف کشــور برنامه  زمان بنــدی دارند و 
چندین بــار در روز با جایــگاه ارتباط برقرار و اطلاعات را به مرکز داده ارســال 
می کنند». در مصاحبه ای دیگــر او از امنیت کامل طرح خبر می دهد و درباره 
خود و سپس طرح می گوید: «ما اصطلاحا هکرهای کلاه سفیدیم. هکر اخلاقی 
هستیم؛ یعنی وقتی می رویم یک جایی، هک می کنیم و می گوییم اینجا محل 
نفوذ است، اما از آن سوءاستفاده نمی کنیم؛ چون کلاه سفیدیم. سامانه هوشمند 
سوخت طوری طراحی شده است که سهمیه روی کارت نیست؛ بنابراین اصولا 
در لایه فیزیکی کســی نمی تواند آن را هک کند. گرچه اوایل که این کار شروع 
شــد از برخی کشورهای اطراف، حمله داشتیم، از داخل هم داشتیم. بالاخره 
برای بعضی از کشــورهای اطراف ارزش داشت سامانه هوشمند سوخت کار 
نکند. ولی به لطف خداوند و دانش ایرانی، معماری ســامانه طوری است که 
در لایه فیزیکی امکان هک وجود ندارد». امکان بررســی فنی تر این مسائل با 
توضیحات خود ایشــان میسر است که به نوبتی دیگر واگذار می شود. ذکر این 
بندهای مصاحبه تنها به دلیل کمبود شــدید اطلاعات درباره موضوع است. 

باشد که کارشناسان درباره آن و برای مردم بیشتر بنویسند.
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